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Na realnih
Kot pišemo na drugem mestu, 

je bil za podpredsednika dežel
nega sveta Furlanije-Julijske kra
jine izvoljen slovenski deželni 
poslanec M iloš Budin, ki je kan
didiral na listi PDS (Demokrati
čne stranke levice). Njegova iz
volitev gotovo pomeni oseben us
peh in priznanje, ki si ga je prof. 
Budin kot javni delavec povsem  
zaslužil. Bil je namreč večletni 
predsednik Kraške gorske skup
nosti, od leta 1985 je župan v Zgo
niku, pravkar pa se je začel nje
gov drugi mandat deželnega sve
tovalca. Tudi naš list se pridru
žuje čestitkam, ki jih podpred
sednik Budin te dni prejema, in 
voščilom, da bi novo dolžnost 
uspešno opravljal.

Prav radi bi ob tej priložnosti 
napisali, da je Budinova izvoli
tev za podpredsednika deželne
ga zbora tudi uspeh za našo slo
vensko narodno skupnost. Zal pa 
tega ne moremo. Budin je seve
da neoporečen pripadnik sloven
ske narodne manjšine, a je tudi 
član PDS ter je kot takšen bil iz
voljen tako v deželni zbor kot za 
njegovega podpredsednika. Nje
gova pripadnost slovenski jezi
kovni skupnosti je bila odločil
na za strankino vodstvo, ki se do
bro zaveda teže slovenskih vo
livk in volivcev, zaradi česar jim  
je bilo treba dati tudi otipljivo  
priznanje, zlasti glede na hudo 
konkurenco v vrstah nekdanje 
komunistične levice.

M iloš Budin je postal pod
predsednik deželnega sveta po 
sporazumu med LN (Severno li
go) in PDS. Prejel je 27 glasov, 
in sicer: 17 od LN in 7 od PDS, 
katerim so se pridružili še trije 
glasovi Zelenih. Odstalih 33 de
že ln ih  poslancev ni g lasovalo  
zanj.

Ko se torej veselim o Budino- 
ve izvolitve na pomembno in 
predvsem ugledno mesto, smo 
hkrati dolžni opozoriti našo za
mejsko javnost, da nikakor ne 
sme pozabiti na to, kar smo kot 
manjšina doživeli na deželnih  
volitvah 6. junija. Tedaj so nam
reč DC, PSI in njuni zavezniki 
Poželi, kar so bili sejali z novim  
volilnim  zakonom: iz deželnega  
zbora je bilo izločeno edino izra
zito manjšinsko predstavništvo, 
s čimer se je dejansko izvedla
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Severna liga zavzema širše razsežnosti
V italijanskem  dnevnem  tisku 

smo pred dnevi brali, da se je ame
riški predsedn ik  Clinton na ne
davnem  zasedanju predstavnikov 
industrijsko najbolj razvitih držav 
na svetu — zasedanje je bilo v To
kiu — zanim al za stanje v Italiji in 
predvsem  za politično gibanje, ki 
m u je ime Severna liga. P redsed
nik italijanske vlade Ciampi m u je 
m ed drugim  zagotovil, da Sever
na liga ne ogroža državne celovi
tosti, iz česar bi lahko tudi skle
pali, da je imel am eriški p redsed
nik prej drugačne informacije. Iz 
dnevnega tiska smo tudi izvedeli, 
da je am eriški odpravnik  poslov 
v Rimu — novoim enovani vele
poslanik še ni prišel v italijansko 
prestolnico — pred kratkim  prire
dil kosilo na čast glavnega vodi
telja Severne lige U m berta Bossi- 
ja in novega župana v M ilanu 
Marca Form entinija. Iz vsega te
ga izhaja, da Severna liga le ni več 
zgolj italijanski notranjepolitični 
pojav, tem več da zavzem a to po
litično gibanje že širše razsežno
sti.

Po splošnem  priznanju  je Se
verna liga danes vodilna politična 
sila na severu države. Na volitvah 
20. junija je bilo na njenih listah 
izvoljenih kakih 70 županov. Nji
hova teža je tembolj v redna u po
števanja, ker bodo glede na novo 
volilno zakonodajo, ki uvaja pov
sod večinski sistem , imeli štiri le
ta oblast trdno  v svojih rokah in 
jih pri delu ne bodo pogojevale 
politične stranke, prisotne v ob
činskih svetih. Pom em bno je da
lje, da pripadajo Severni ligi žu 
pani velikih m est na severu drža

ve, m ed njimi na prim er Milan, ki 
je gospodarska prestolnica Italije.

Severna liga je priredila v ne
deljo, 11. t.m ., veliko zborovanje 
v kraju Pontida pri Bergamu, kjer 
so se zbrali vsi novi župani ter de
settisočglava množica. Zborova
nje je potekalo v kraju, ki je zgo
dovinsko pom em ben, kajti tu  je 
bila po izročilu leta 1167 potrjena 
Lom bardska liga, se pravi zavez
ništvo m ed občinami Milan, Ber
gamo, Brescia, C rem ona in M an
tova. Pristaši Severne lige se prav 
zaradi tega tu  sestajajo ob po 
m em bnih dogodkih, tokrat da bi 
prim erno proslavili velik uspeh 
na zadnjih volitvah.

Z borovalcem  je sp regovoril 
strankin  prvak U m berto Bossi, iz 
čigar izvajanj m orem o razbrati 
vsaj tem eljne sm ernice nadaljnje
ga političnega dela. G ovornik je 
predvsem  poudarjal, da se bo na
daljeval boj proti sedanjem u siste
m u, ki so ga tradicionalne stran

ke do korenin pokvarile. Na ruše
vinah tega sistema pa m ora nasta
ti nov red, ki naj tem elji na fede
ralizm u in na svoboščinah. Bossi 
pa je tud i poskrbel za veliko p re
senečenje. Izzval je v iharno  plo
skanje, ko je zagrozil z davčno 
stavko, če p redsednik  republike 
ne bo razpustil parlam enta, ki 
ga sestavljajo skorum pirani ljud
je, in če ne bodo razpisane držav
nozborske volitve, kakor hitro bo 
odobren finančni zakon. Pristaši 
Severne lige se bodo ponovno 
zbrali v Pontidi sredi septem bra 
in se bo tedaj prešlo ob besed k 
dejanjem, če bo sedanji parlam ent 
še pri življenju. Bossi je zelo os
tro kritiziral predsednika republi
ke Scalfara zaradi njegovega zad
njega nastopa v zvezi s sodnim i 
obvestili, ki jih državni pravdni- 
ki pošiljajo politikom  in javnim 
upraviteljem. Scalfaro naj bi s tem 
dejansko grajal sodnike in hkrati 

D.L. Ulit- H

Deželni svet ima no
Novoizvoljeni deželni svet Furla

nije Julijske krajine je na drugi seji do
bil predsednika in njegove najožje so
delavce. Za predsednika je bil izvo
ljen prof. Pietro Fontanini, ki pripa
da Severni ligi, ta pa je stranka rela
tivne večine. Prejel je 48 glasov, kar 
pomeni, da je njegova izvolitev rezul
tat sporazuma med raznimi svetoval
skimi skupinami. Še pred glasova
njem je LN, ki je stranka relativne ve
čine, razdelila programski dokument, 
ki vsebuje 14 točk. Šesta točka v dru-

Deželni predsednik Pietro Fontanini 
stiano Degano

ter podpredsednika M iloš Budin in Cri-
(foto D. Križmančič)

gem odstavku pravi, da dežela »pri
znava vlogo posameznih jezikovnih 
manjšin pri nadaljnjem razvoju do
brososedskih odnosov in pri procesu 
evropske integracije«.

Za podpredsednika sta bila izvo
ljena prof. Miloš Budin od PDS (De
mokratična stranka levice) in Cristia- 
no Degano od DC. Budin je prejel 27 
glasov, Degano pa 32, in sicer 17 gla
sov od LN (Severne lige) in 15 gla
sov od lastne krščanskodemokratske 
skupine. Tajništvo predsedstva dežel
nega sveta sestavljajo po en predstav
nik Stranke komunistične prenove, 
misovskega gibanja, Liste za Trst in 
Zelenih. Nova seja deželnega sveta je 
napovedana za torek, 20. t.m.

Na dnevne redu bo izvolitev pred
sednika in članov deželne vlade. Že 
zdaj je znano, da je glavni kandidat 
za predsednika vlade prof. Pietro Fon
tanini od Severne lige, iti pa bo v tem 
primeru takoj zapustil mesto predsed
nika deželnega sveta. Fontanini je de
jal, da bi ga moral zasesti predstav
nik Kršč. demokracije, ki je za Sever
no ligo najmočnejša svetovalska sku
pina. Zanimivo bo videti, s katero 
skupino bo Severna liga šla v koalici
jo za sestavo deželne vlade, kajti ta bo 
morala računati na podporo vsaj 31 
svetovalcev v deželnem zboru.
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■  ČETRTEK, 15. julija, ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 8.10 Duh časa in čar odra v spo
minih Jožeta Babiča; 10.00 Poročila; 11.30 
Lev Nikolajevič Tolstoj: »Vojna in mir«;
12.00 Vojna je obrt, kruta in egoistična;
13.00 Opoldanski radijski dnevnik; 13.20 
Glasba po željah; 14.00 Poročila in dežel
na kronika; 14.10 Filmska srečanja; 14.30 
Kantavtorji in šansonieji; 15.00 Poletni mo
zaik; 17.00 Poročila in kulturna kronika;
18.00 »Na bregovih Vardarja«, Primorci v 
Makedoniji m ed obema vojnama.
■  PETEK, 16. julija, ob: 7.00 Jutranji ra
dijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 8.10 Duh časa in čar odra v spo
minih Jožeta Babiča; 9.15 Poti, zanimivo
sti in lepote naše dežele; 10.00 Poročila; 
11.30 Lev Nikolajevič Tolstoj: »Vojna in 
mir«; 13.00 Opoldanski radijski dnevnik;
13.20 Števerjan '93; 14.00 Poročila in de
želna kronika; 15.00 Poletni mozaik; 17.00 
Poročila in kulturna kronika.
■  SOBOTA, 17. julija, ob: 7.00 Jutranji ra
dijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 8.10 Kulturni dogodki (ponovi
tev); 9.15 Zlata Jurin: »Dedek, izmisli si 
pravljico!«; 10.00 Poročila; 11.30 Lev N i
kolajevič Tolstoj: »Vojna in mir«; 12.00 Za 
črte, za bogove nad oblaki; 13.00 Opol
danski radijski dnevnik; 13.20 Glasba po 
željah; 14.00 Poročila in deželna kronika; 
14.10 Z naših prireditev (ponovitev); 16.00 
Bile so stezice...; 17.00 Poročila in kultur
na kronika; 18.00 »Ob srebrni reki«. Izbor 
izseljeniške proze, ki ga je pripravila Zo
ra Tavčar.
■  NEDELJA, 18. julija, ob: 8.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.30 Kmetijski tednik;
9.00 Sv. maša iz župnijske cerkve v Roja
nu; 9.45 Pregled slovenskega tiska v Itali
ji; 10.00 »Sara, mala princeska«; 11.00 Vla
dimir Jurc - Boris Kobal: »Lahko noč, go
spod...« - radijske zgodbe iz našega vsak
dana; 13.00 Opoldanski radijski dnevnik;
13.20 Glasba po željah; 14.00 Poročila in 
deželna kronika; 14.10 »Ob srebrni reki«. 
Izbor izseljeniške proze, ki ga je pripravi
la Zora Tavčar; 15.30 Z naših prireditev;
17.00 Carlo Goldoni: »Pahljača« — igra v 
treh dejanjih Produkcija SSG.
■  PONEDELJEK, 19. julija, ob: 7.00 Ju
tranji radijski dnevnik; 8.00 Poročila; 8.10 
Jugoslavija po letu 1945; 9.0510 minut z...; 
9.15 Otroški knjižni sejem; 10.00 Poroči
la; 11.30 Lev Nikolajevič Tolstoj: »Vojna 
in mir«; 12.40 Slovenski zbori; 13.00 Opol
danski radijski dnevnik; 13.30 Znaš ta 
zadnjo?; 13.45 Poletne meloldije; 14.00 Po
ročila in deželna kronika; 15.00 Poletni mo
zaik; 17.00 Poročila in kulturna kronika;
18.00 Moji prijatelji za boljši svet.
■  TOREK, 20. julija, ob: 7.00 Jutranji ra
dijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 9.15 Poti, zanimivosti in lepote 
naše dežele; 10.00 Poročila; 11.30 Lev N i
kolajevič Tolstoj: »Vojna in mir«; 13.00 
Opoldanski radijski dnevnik; 13.20 Glas
ba po željah; 14.00 Poročila in deželna kro
nika; 14.10 Na počitnice; 15.00 Poletni mo
zaik; 17.00 Poročila in kulturna kronika;
18.00 Vladimir Jurc - Boris Kobal: »Lahko 
noč, gospod...« - radijske zgodbe iz naše
ga vsakdana.
■  SREDA, 21. julija, ob: 7.00 Jutranji ra
dijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 8.10 Duh časa in čar odra v spo
minih Jožeta Babiča; 10.00 Poročila; 11.30 
Lev Nikolajevič Tolstoj: »Vojna in mir«; 
12.40 Slovenski okteti. Tržaški oktet; 
umetniški vodja Janko Ban; 13.00 Opol
danski radijski dnevnik; 14.00 Poročila in 
deželna kronika; 14.10 Bardo 1992; 15.00 
Poletni mozaik; 17.00 Poročila in kultur
na kronika; 18.00 Moja srečanja z ljudmi 
v stiski.

Severna liga
Zadnje deželne in upravne volit

ve so tudi pri nas prinesle veliko no
vosti. Zrevolucionirale so dosedanje 
večine in postavile na vrh dežele in go
ričke pokrajine Severno ligo. S tem se 
vnaša novo gledanje in zadržanje tu
di do manjšinskega vprašanja. Pose
bej nas tu zanima, kakšno bo stališče 
Lige do Slovencev. V vsej svoji kam
panji se namreč tega vprašanja sploh 
ni dotaknila, zato smo lahko upravi
čeno radovedni, kakšno bo. Niti urad
ne programske točke vsaj do zdaj te
ga vprašanja ne obravnavajo oziroma 
ga omenjajo le v skopi načelni obliki.

Severna liga je pravzaprav nasta
la in Lombardske lige, ki je najprej za
sedla položaje v svoji deželi, kar je tudi 
naravno. Skupno z Ligo veneto je nato 
postopno ustvarila novo oz. združe
no silo, Severno ligo (Lega Nord), ki 
je nato — kot znano — zadnja leta in 
zlasti po lanskih parlamentarnih vo
litvah postala ena glavnih političnih 
skupin, zlasti na severu Italije. Vse to 
so pri nas potrdile tudi junijske vo
litve. — Kaj pravzaprav hoče ta nova 
politična sila, ki jo vodi bojeviti sen. 
Umberto Bossi? V svojem uradnem 
glasilu »Lombardia Autonomista — 
Lega Nord« je dolga leta vedno pri
našala glavne točke političnega pro
grama, ki so predvsem federalizem, 
avtonomije, regionalizacija Italije in 
Evrope. Postavlja tudi načelo ovred
notenja in avtottotnije vseh narodno
sti v državi. Gotovo vsa lepa načela, 
ki pa morajo najti tudi svoje dejan
sko uresničenje, če hočejo pridobiti na 
verodostojnosti in zaupanju volivcev. 
Zadnje čase je nekoliko umaknila znan 
predlog o delitvi Italije na tri republike

Severna liga zavzema...
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branil politične stranke, s čimer 
naj bi zaviral prenoviteljski p ro 
ces v državi.

Novost predstavlja tudi Bossi- 
jev silno  o s te r n a p a d  na PDS 
(Stranko dem okratične prenove), 
češ da je ta stranka zadnja trdnja
va dosedanjega sistem a. »DC in 
PSI sta bili izgnani s severa drža
ve, saj sta prejeli nepovratno vo
zovnico. Zdaj so na vrsti bivši ko
munisti«. G ovornik je om enjal 
tretjo fazo razvoja, in sicer t.i. 
federalistično alternativo, ko se 
bo izoblikoval sistem, ki bo tem e
ljil na »federalizmu in na svobo
ščinah ter bo zam enjal stari cen
tralizem«. N astale naj bi desne, 
sredinske in leve federalistične 
stranke, nosilke nadaljnjega raz
voja. »Prihodnjega januarja bom 
na kongresu v Bologni — je dejal 
Bossi — predlagal, naj se ustano
vi lev a  Severna liga, ki se bo lah
ko bojevala s PDS z njenim  last
nim  orožjem. Le na ta način se bo 
mogel odpraviti p repad  m ed Se
verom , ki že p ripada Ligi, in Ju
gom , ki se še vedno predaja DC

in Slove
(severno, srednjo, južno), čeprav od 
časa do časa njeni voditelji zagrozijo 
s secesijo.

Poglejmo pa nekoliko v naš pro
stor. Tu je Severna liga šele prevzela 
oblast v deželni upravi z izvolitvijo 
svojega predsednika deželnega sveta 
(verjetno bo ta kasneje njen predsed
nik deželne vlade) in pokrajinsko ve
čino v Gorici in občinsko v Pordeno
nu. Nas zanimata prvi dve. V osnut
ku programa za novo deželno vlado se 
nakazuje pomen slovenske manjšine 
in njene zaščite. Nova Goriška pokra
jinska predsednica Marcolinijeva pa 
je v svojem programskem govoru v 
pokrajinskem svetu sicer omenila slo
vensko manjšino, vendar pa je pose
bej podčrtala, da ne sme biti zanjo pri
vilegijev. Znana fraza, ki smo jo že to
likokrat slišali...!

Nedvomno se bo Severna liga mo
rala spoprijeti z manjšinskim vpra
šanjem, o katerem v volilni kampanji 
sploh ni spregovorila. Dejansko se 
verjetno njeni sedanji deželni voditelji 
za to ne zanimajo kaj posebno, čeprav 
je bil njen sedanji deželni tajnik in od 
lani poslanec v rimskem parlamentu 
še do nedavnega skupaj s Slovensko 
skupnostjo aktiven furlanski avtono
mistični predstavnik na manjšinski li
sti Federalizem! Prav tako bodo mo
rale tudi slovenske sile najti pravo po
litično strategijo za kar se da učinko
vit in koristen prijem v nujnem dia
logu z novimi upravitelji — predstav
niki lige ter primemo a obenem od
ločno nastopiti za dosego svojih pra
vic in razumevanje te nove politične 
skupine.

a .b .

in PDS. N očem  odcepitve, a od
ločitev prepuščam  Jugu. Če bo iz
bral »liberizem« Lige, bomo skup
no šli v Evropo, če pa se bo še 
dalje udinjal etatizm u, bo Sever 
ubral svojo pot«.

Bossijeva g ro žn ja  z davčno  
stavko je globoko odjeknila v jav
nosti, tako da ostajajo dejansko 
brez odziva izvajanja tistih, ki 
trdijo, da se takšna stavka sploh 
ne m ore izvesti. V trenu tku , ko 
številni politiki še dalje prejem a
jo sodna obvestila in ko prihajajo 
na dan najogabnejši grehi seda
njega sistema političnih strank, so 
množice zelo dovzetne za besede, 
ocene in napovedi, ki jih tako og
njevito, a silno preprosto  izraža 
prvak Severne lige. To gibanje bo 
zato gotovo še dalje pridobivalo 
privržence in bo postavljeno pred 
preizkušnjo sam o v trenutku , ko 
bodo njegovi župani, p redsedn i
ki pokrajin, deželnih vlad in m or
da celo osrednje vlade morali re
ševati konkretne problem e; ko 
bodo torej začeli opravljati dolž
nosti, ki so si jih prevzeli z izvo
litvijo. Do tistega tenu tka bo Ita
lija še vedno v prehodni fazi: od 
sedanjega sistem a na novega.

Za zajamčeno 
zastopstvo

Slovenska skupnost se je ponovno 
obrnila na ministra za institucional
ne reforme prof. Leopolda Elio v za
devi zajamčenega zastopstva slovenske 
manjšine. Ta teden obe veji italijan
skega parlamenta odločata o dveh no
vih volilnih zakonih za izvolitev po
slanske zbornice in senata, ki sta bila 
vsak v eni veji prvič že odobrena. Zdaj 
je zadnji čas za popravke in Ssk ugo
tavlja, da parlament ni zagotovil na
rodnim manjšinam nobenega jamstva 
za zastopstvo, ki postaja z uvajanjem 
večinskega sistema izredno težavno. 
Že na junijskih deželnih volitvah v 
Furlaniji-Julijski krajini in na pokra
jinskih volitvah v Trstu in Gorici je 
volilna reforma pokazala svoje sado-

Čestitke M. Budinu
Ob izvolitvi deželnega sveto

valca Demokratične stranke levi
ce, zgoniškega župana, prof. Mi
loša Budina za podpredsednika 
deželnega sveta Furlanije-Julijske 
krajine mu je deželni tajnik Slo
venske skupnosti Ivo Jevnikar iz
razil čestitke in željo, da bi na od
govornem mestu lahko veliko na
pravil v korist slovenske in pa 
širše deželne skupnosti.

ve z radikalnim zmanjšanjem sloven
skega zastopstva, izključitvijo edine 
slovenske stranke po dolgih desetlet
jih aktivne in konstruktivne prisotno
sti v omenjenih svetih, s črtanjem 
vsakršnega slovenskega zastopstva na 
goriškem.

Deželni tajnik Ssk Ivo Jevnikar za
to v pismu ministru Elii, ki je bilo 
poslano v vednost tudi predsedniku 
vlade Ciampiju, izraža upanje, da bo 
prišlo vsaj zdaj do novega razmisleka 
o tako pomembnem vprašanju demo
kratične ureditve.

Minister Elia je v parlamentu iz
razil nasprotovanje popravkom v ko
rist manjšin, ki so jih predstavili Juž
ni Tirolci, Francozi iz Doline Aoste 
in predstavniki nekaterih vsedržavnih 
strank, češ da je za zajamčeno zastop
stvo manjšin potreben ustavni zakon. 
To naj bi bilo po njegovem mnenju po
trebno tudi za ureditev volilne pravi
ce italijanskih izseljencev, ki jim je 
poslanska zbornica v dosedanjem be
sedilu zajamčila 20 mest. Zato je Elia 
napovedal, da bo vlada po hitrem po
stopku obravnavala poseben ustav
ni zakonski osnutek o volilni pravici 
zdomcev.

Slovenska skupnost ga v pismu 
poziva, naj v istem osnutku reši tu
di vprašanje zajamčenega zastopstva 
manjšin, če je že mnenja, da je potre
ben ustavni zakon, in če trdi, da je na
čelno naklonjen ugodnostim za manj
šine.
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A m b r o ž  K o d e l j a  Koncentracijska 
taborišča nekoliko < «

MOČ REVEŽEV
Avstrijci radi poskrbijo, da je 

pri njih vedno nekaj novega, tu 
di za tiste, ki bi radi počitniško le
narili in m orda samo še razmišljali 
o starih časih, ko se je m irno in 
lagodno plesalo ob valčku na le
pi m odri Donavi.

17. junija je na univerzi v Inn
sbrucku, na fakulteti za filozofijo, 
predaval brazilski teolog, sousta
novitelj teologije osvoboditve Leo
nardo Boff. Zanim anje je bilo pre
cejšnje in m ed poslušalci se je lah
ko videlo kar lepo število oseb, ki 
nekaj pom enijo za nem ški kultur
ni prostor. Predavanje je imelo na
slov: »Revni v svetu.« O revščini 
teologija osvoboditve veliko raz
pravlja. Priznam , da se o revšči
ni težko govori, posebej še, ker 
v zadnjem  času vse bolj sili v os
predje duhovna revščina, zlasti v 
civilizirani Evropi. Boff je najprej 
poslušalce opom nil, da ima Evro
pa okrog 12 milijonov revežev. To 
so resnično socialno ogroženi pre
bivalci, za katere se boji, da jih

NOVICE

60-letnica mašništva 
msgr. Gujona in Birtiča

Tudi v Spetru so pred nedavnim  
počastili visoki jubilej dveh sloven
skih duhovnikov. Msgr. Pasipiale Gu- 
jon in msgr. Valentin Birtič sta pra
znovala diamantno mašo, to je 60-let- 
nico mašniškega posvečenja. Vzdušje 
ob proslavitvi dveh pomembnih oblet
nic je bilo izredno svečano, saj je so
vpadala s praznovanjem 800-letnice 
župne cerkve. Ob videmskem nadško
fu Alfredu Battistiju je ob tej prilož
nosti somaševalo kar petindvajset žu
pnikov iz okoliških vasi in iz bližnje 
Slovenije.

Jubilanta sta svojo prvo mašo da
rovala leta 1933. Lahko si mislimo, 
koliko dragocenega dela sta duhovni
ka Gtijon in Birtič opravila v tem dol
gem obdobju, saj sta svoje poslanstvo 
opravljala v izredno hudih časih in je 
tudi njuna zasluga, da sta se sloven
ski jezik in izročilo v tistih  krajih 
kljub težkim razmeram ohranila do 
današnjih dni.

*  *  *

Novi poslovni prostori 
vinogradnika Parovela

Vinogradnik Zoran Parovel iz Ma- 
ckolj je konec prejšnjega tedna odprl 
nove poslovne prostore v dolinski 
obrtni coni. Gre za nad tisoč kvadrat
nih metrov veliko površino, kjer je 
skladišče piva, mineralne vode in dru
gih pijač. Poleg tega so tu še stroji 
Za ustekleničenje vina. Tudi naš list 
se pridružuje čestitkam vinogradniku 
Parovelu ob odprtju novega obrata.

Evropejci jemljejo prem alo resno. 
»Revni-imajo v sebi moč, da spre
menijo kakršno koli družbo!« je 
poudaril Boff.

Ta na videz m ala pripom ba 
ima izreden pom en. To je ogrom 
ni potencial, ki lahko vpliva na 
vse mogoče oblike stabilnosti. O d 
ekonom ske pa do politične. Da
nes javnega m nenja ne oblikuje 
več elita, kot ga je nekoč, pač pa 
cesta in z njo reveži. Tu se zapa- 
ža pravi preobrat v psihosociolo- 
giji mase. Kako malo o tem  raz
mišljajo naši vzgojitelji, marsikdo 
pa to celo podcenjuje! — Iz tega 
se lahko razbere, da moč Evrope 
v drugem  tisočletju ne bo več v 
moči ekonom ije in politike, še 
manj Cerkve, pač pa v moči reve
žev, saj se iz dneva v dan  njiho
vo število veča. Reveži bodo, v 
kolikor se bo ta trend  tako neiz
prosno večal, usodno vplivali na 
preobrazbo novega tisočletja. Prvi 
takšni znaki so že vidni v deželah, 
ki so prešle iz realsocializma v de
mokracijo. Vedno manj so prepri
čljive obljube in obetanja, vedno 
bolj so v ospredju  dejanja in gola 
neizprosna realnost.

Teologi osvoboditve so nas že 
pred dobrim  desetletjem  opozo
rili: »Glede vprašanja moči velika 
družba sploh ne opaža tega, kar 
se dogaja v Cerkvi. Pri odločit
vah, ki prem ikajo zgodovino ne
kega naroda, nim a nobene vloge 
več, ali je Cerkev poleg ali ne.« 
(Leonardo Boff — Libertacao de J. 
Cristo — G ranade Sinal — 1974).

Na videz paradoksna ugotovi
tev je pa vsak dan  vedno bolj re
alna. O  tem  vidimo, kako se je v 
zadnjem  letu zamajal vpliv Cerk
ve na Poljskem, ko skuša Cerkev 
s svojim  vodstvom  vedno znova 
vplivati na politično sceno, pa os
taja za veliko večino nezanim iva 
in je ne upoštevajo.

»Ideje se ne pojavljajo iz last
ne moči. Ideje so proizvod kon
kretnega življenja in m u služijo! 
Ali drugače povedano: če hočemo 
razum eti s trukturo  nekega poja
va, ne sm em o izhajati iz tega, kar 
ljudje mislijo in govorijo (čeprav 
ima to, kot vemo, relativno avto
nomijo), tem več iz tistega, kar v 
svojem realnem  življenju počno.« 
(Boff, Theologie und  Praxis. Pogl. 
II. op. 6). To, kar v svojem  real
nem  življenju človek počne, obli
kuje čas in družbo. Da je to res
nica, smo se lahko prepričali tudi 
ob naših zadnjih volitvah. Po Bof- 
fu: »To, kar v svojem realnem  živ
ljenju zamejski slovenski človek 
počne, to bo tudi usodno vpliva
lo na našo slovensko zamejsko 
eksistenco. Ne pa to, kar kdo mis
li in kaj kdo kje reče in pripove-

d u i e ' “  (dalje)

Kobariški muzej in grozote 
prve svetovne vojne

Marsikdaj je človek nejeveren in 
nekoliko nezaupljiv, ko mu starejši pri
povedujejo o tem in onem, kako je bi
lo med drugo svetovno vojno ali pa še 
celo med prvo, v kolikor je imel kdo 
deda ali pradeda, ki se je je udeležil. 
Mladi ljudje večkrat mislimo, da sta
rejši (in ne samo oni) že iz neke ob
čečloveške nravi radi pretiravajo, saj 
se človek rad ponaša s svojimi uspe
hi, rad povečuje nevarnosti in heroj
ska dejanja, ki jih je prestal ali doži
vel in potem uživa ob začudenih in za
prepadenih pogledih tistih, ki ga po
slušajo in verjamejo vsem njegovim 
besedam. Navsezadnje ni to nič kaj 
takega, vsakdo ima v sebi vsaj nekaj 
podzavestne želje, da bi izstopal, se z 
nečim proslavil in tako zaslovel.

Vojne si nihče ne želi, vsaj tisti ne, 
ki mora tvegati svoje življenje poseb
no takrat, ko gre za nekaj, v kar ne 
verjame. A  kljub temu, da je vojna 
nujno zlo, v katerega je bil pahnjen, 
je ob srečnem povratku deležen poseb
ne časti, ugleda, občudovanja, pono
sa, saj je bil do zadnjega njegov po
vratek v dvomu, domači so trepetali 
zanj in so še toliko bolj srečni, ker je 
bila usoda zanj mila in mu je prihra
nila življenje, sosedu pa ne. To, da 
mu je bilo prizanešeno, lahko posta
ne pozneje nekaj, s čimer lahko zaslo
viš, pa čeprav prejšnje izkušnje ne bi 
ponovil za nič na svetu. (Drugače je, 
če nevarnosti iščeš sam, bolj si drzen, 
v hujšo nevarnost se boš podal, višja 
bo tvoja slava).

Prav zaradi teh arhetipskih obna
šanj, h katerim se nedvomno lahko 
prištevamo tudi sami, ki tudi radi hi- 
perboliziramo karkoli, samo da bi opo
zorili nase, večkrat radi zmanjšujemo 
ali podvomimo v verodostojnost besed 
tistih, ki so navsezadnje lahko tudi 
skromni, celo ponižni, vsekakor pa v 
svojem govorjenju iskreni. Ob njiho
vem pričevanju malomarno zamahne
mo z roko, ali pa, če smo bolj olikani,

Arhivirana zadeva 
Vinka Levstika

Znani slovenski hotelir v Gorici in 
Rimu Vinko Levstik, k i te dni praz
nuje 68 let, je po dolgih desetletjih 
sumničenj in obtoževanj prejšnji teden 
le dosegel veliko moralno zadoščenje. 
Pristojni javni tožilec v Ljubljani je 
sklenil arhivirati njegovo zadevo, ker 
ni ne indicov ne dokazov, da bi Vin
ko Levstik bil med vojno in takoj po 
vojni zagrešil huda kazniva dejanja, 
zaradi katerih je bilo njegove ime ce
lo na seznamu vojnih zločincev.

Vest o sklepu javnega tožilstva v 
Ljubljani je bila objavljena na dan, 
ko je v slovenskem parlamentu bila 
zavrnjena zahteva po odstopu pravo
sodnega ministra odv. Kozinca, k i je 
po službeni dolžnosti na začetku 80. 
let branil Vinka Levstika.

sami pri sebi podvomimo v njihove be
sede, vendar jim tega ne pokažemo ali 
izrečemo. Delno opravičilo za tako ve
denje je tudi dejstvo, da sami česa po
dobnega nismo doživeli in si zato vse
ga tistega ne moremo predstavljati, še 
posebno ne, če gre za vojna grozodej
stva.

Nemogoče pa je, da bi lagali ali 
pretiravali vsi, zato obstajajo taka pri
čevanja, ki so dokazljiva, argumenti
rana, potrjena. Mimo teh ne moremo, 
saj so živ dokaz neke resničnosti, ki 
nikakor ne more biti zanikana. Te ma
terialne in pisne ostanke ponavadi 
hranijo v muzejih, ki so danes za mar
sikoga že nekakšen tabu, nekaj preži
velega, arhaičnega, anahronističnega, 
skratka zguba časa. In vendar so prav 
muzeji priložnost, da se za nekaj časa 
preselimo v preteklost in podoživimo 
tisto, v kar prej nismo bili trdno pre
pričani. V mislih imam predvsem ko
bariški muzej prve svetovne vojne: 
težko si lahko zamišljamo kraj, v ka
terem bi tako živo, plastično in pre
pričljivo pokazali, kaj se je med prvim 
svetovnim spopadom dogajalo na na
ših tleh od Stivana preko Krna in Ba- 
tognice do Karavank in onkraj njih. 
Večkrat nam muzeji samo prikažejo 
neko zgodovinsko obdobje na podlagi 
določenih folklornih elementov, na
vad, običajev, predmetov, orožja in 
umetniških dosežkov. Kobariški mu
zej pa hoče iti dlje: želi nas seznaniti, 
kaj pomeni vojna, v kakšnih nečlove
ških razmerah so se takrat borili av
strijski (slovenski) vojaki na eni stra
ni in italijanski na drugi, kako so 
državniki razpolagali s človeškimi živ
ljenji, katerih število poslanih v go
tovo smrt ni bilo pomembno, pomem
ben je bil cilj (12. soška ofenziva), ki 
je bila Pirova zmaga, saj se je nasled
nje leto ponovilo isto, samo z druga
čnim izidom.

Da le ni vse skupaj samo fikcija, 
bi lahko mlademu ali starejšemu pre- 
napetežu, ki se tako rad ponaša s svo
jimi »herojstvi« na stadionih ali z ma- 
zaškimi nočnimi »akcijami«, dokazali 
tako, da bi ga popeljali na pobočja 
Krna in Batognice, kjer je še vedno to
liko vsakovrstnega železja (beri ostan
kov orožja), da bi kak bolj zagrizen ra
dovednež morda še celo kaj novega od
kril!

Ob takem smotrnem in kronološko 
utemeljenem prikazu poteka vojne ob 
Soči si človek v bistvu ne more kaj, 
da se ne zamisli in potrdi verodostoj
nost besed tistih, ki niso hoteli preti
ravati, temveč so nas želeli samo opo
zoriti, da se nekaj podobnega ne sme 
ponoviti in da nam želijo iz srca, da 
bi mi kaj takega nikoli ne doživeli. Za
to ne bi smeli ravnodušno mimo vseh 
tistih grozot, ki se dogajajo neposred
no v naši bližini: verjetno bi drugače 
reagirali, ko bi podobna nesreča dole
tela nas same. . , .. „  ,

Adrtjati Pahor
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Problem, ki je skupen 
obema manjšinama

Posnetek s srečanja med predstavniki koroških Slovencev in Ssk
(foto D. Križmančič)

Tako Slovenci v Italiji kot 
Slovenci v Avstriji potrebujemo 
jasna zakonska določila, ki naj 
nam zajamčijo vsaj minimalno 
zastopstvo v izvoljenih telesih. 
V olilne reforme v Italiji so to 
nujnost že pokazale, koroški Slo
venci pa so že dolgo v položaju, 
ki jim onemogoča izvolitev last-

Na realnih tleh
4llll D
operacija »etničnega čiščenja«, ki 
ni bila sicer krvava, a je imela 
enake učinke: izločiti glas naše 
manjšine iz deželnega zbora.

Zato se nikakor nočemo pri
družiti zboru tistih, ki proglaša
jo Budinovo izvolitev za pod
predsednika deželnega sveta kot 
uspeh celotne naše manjšine. 
Gotovo so bliže resnici tisti, ki 
menijo, da smo Slovenci dobili 
»cukrček«, da bi odslej »mirova
li«.

Kar se nas tiče, so vsi lahko 
prepričani, da ne bomo niti za 
ped odstopili od tega, v kar smo 
globoko prepričani, in sicer od 
zahteve po z zakonom zajamče
nem zastopstvu slovenske narod
ne manjšine v rimskem parla
mentu, deželnem  zboru Furlani
je Julijske krajine in vseh tistih 
izvoljenih telesih, kjer se odloča 
o naši usodi. Za to področje ne 
moremo namreč delegirati niko
gar.

NAŠE SOŽALJE

Ob izgubi drage sestre izrekamo 
znanemu glasbeniku, politiku in 
kulturnemu delavcu dr. Zorku Hare- 
ju globoko občuteno sožalje.

Uredništvo in uprava 
Novega lista

nih zastopnikov zaradi krivičnih 
volilnih določil. Nujno je torej 
prizadevanje obeh narodnostnih 
skupnosti, pomoč demokratičnih 
sil, a tudi opozarjanje mednarod
ne javnosti na to vprašanje. Rav
no glede internacionalizacije bo 
morala svojo vlogo odigrati pred
vsem matična Slovenija.

To je nekaj spoznanj s sreča
nja delegacij Narodnega sveta 
koroških Slovencev in Sloven
ske skupnosti 9. julija na Opči
nah. Delegaciji sta vodila pred
sednik NSKS odv. Matevž Grilc 
(med ostalimi pa je bil prisoten 
tudi tajnik Enotne liste  Rudi 
Vouk) in deželni tajnik Ssk Ivo 
Jevnikar.

Razgovor, pred katerim se je 
zastopstvo NSKS srečalo s Slo
vensko kulturno gospodarsko  
zvezo, je bil posvečen tudi po
drobni izm enjavi informacij o 
najaktualnejših vprašanjih, kot 
so volitve pri nas, snujoče se vo
lilne reforme in odnosi znotraj 
manjšine, in na Koroškem, kjer 
izstopajo vprašanja zagotovljene
ga mandata, javnopravnega za
stopstva manjšine in pa razhaja
nja o »multikulturnosti«, ki vodi 
v zanikanje lastne identitete.

Jeseni naj bi ob robu Primor
skih dnevov na Koroškem pri
šlo do širšega srečanja zastopni
kov slovenskih manjšin v Avstri
ji, Italiji in na Madžarskem za 
poglobitev razprave o skupnih  
vprašanjih.

*  *  *

Italijanska vlada namerava umak
niti svoje vojake iz Mogadiša v Soma
liji, ker se ne strinja z uporabo sile, 
ko t je prišlo do izraza pred dnevi, ko 
so Amerikanci bombardirali mestno 
četrt, kar je zahtevalo veliko žrtev 
med civilnim prebivalstvom. Razjar
jena množica pa je tedaj linčala kar 
štiri časnikarje in fotoreporterje.

Dolinska sekcija Ssk 
o volilnih izidih
(Naš praznik od 21. do 23. avgusta 
v Zabrežcu)

V preteklih  dneh  se je sestal 
glavni odbor dolinske sekcije Slo
venske skupnosti in obravnaval 
politični položaj v luči izidov zad
njih deželnih in pokrajinskih vo
litev. Pri tem  je ugotovil, da se 
slovenski volivci vedno bolj zave
dajo nujnosti povezovanja oziro
ma čimbolj skupnega nastopanja 
zam ejskih Slovencev na politični 
ravni. Ljudje si nam reč očitno že
lijo nadaljnjih korakov v tej sm e
ri, ki naj bi pom agali postopno 
preseči strankarsko razcepljenost, 
ki že u sodno  ogroža slovensko 
m anjšino v Italiji.

Odborniki sekcije so nadalje z 
zadoščenjem  ugotovili, da se je 
po daljšem  obdobju ustaljenosti 
okrepila volilna teža Slovenske 
skupnosti tud i v dolinski občini. 
To m ed drugim  zgovorno potrju
jejo rezultati nedavnih  junijskih 
volitev, po katerih je Ssk po vo
lilni moči druga stranka v občini.

Na isti seji je sekcija Ssk skle
nila, da tudi letos priredi svoj tra
dicionalni Naš praznik, in sicer v 
dneh  21., 22. in 23. avgusta na 
znanem  prireditvenem  prostoru v 
Zabrežcu pri Borštu.

NOVICE

Slovenska vlada je umaknila iz 
razprave v pristojni komisiji državne
ga zbora osnutek pogodbe o prijatelj
stvu in sodelovanju med Slovenijo in 
Hrvaško. Prav v zadnjih dneh so nam
reč Hrvati zasegli nekaj slovenskih 
gospodarskih objektov pri Reki ter 
spet začeli odvažati les iz tako ime
novanega Tomšičevega gozda pri Snež
niku, ki se po mnenju Ljubljane na
haja na slovenskem ozemlju. Poleg te
ga je še vedno nerešeno vprašanje slo
venske pivovarne Union pri Buzetu, 
ki so jo  Hrvati kratkomalo zasegli.

Hrvaška vlada je reagirala zelo 
živčno. Njen predsednik je na tiskov
ni konferenci izjavil, da Hrvaška ne 
bo prosila za prijateljstvo nikogar, ni
ti Slovenije.

•k  *  *

Tržaški preiskovalni sodnik je do
stavil sodni obvestili bivšemu trža
škemu županu Richettiju (od KD) in 
bivšemu deželnemu odborniku ter ob
činskemu svetovalcu v Trstu Rinaldi- 
ju  (prav tako od KD). Preiskava za
deva sum o nezakonitem financiranju 
politične stranke (KD) in o izsiljeva
nju. Medtem je bil ponovno aretiran 
bivši pokrajinski tajnik KD v Trstu 
Tripani. Tokrat gre za sum o izsilje
vanju podjetja, ki je obnavljalo mu
zej Revoltella. Še vedno pa je za za
pahi bivši podpredsednik deželne vla
de, socialist Carbone.

Dekliška skupina Vesela pomlad v cerkvi na Repentabru

To obdobje je čas jubilejev. Prejšnji teden so z dovršenim celovečernim 
koncertom v cerkvici na Repentabru praznovali 15-letnico delovanja tudi zbori 
Vesela pomlad z Opčin, k i jih  uspešno vodi Franc Pohajač. Pele so članice 
dekliške pevske skupine. Izvedle so precej zahteven program v glavnem tujih 
skladateljev iz raznih obdobij, od slovenskih skladateljev pa je bilo slišati 
pesmi Škerjanca, Srebotnjaka, Pirnika, Florjanca, Ježa, Švikaršiča in še Pav
leta Merkuja in Ubalda Vrabca (na besedilo Ljubke Šorli).

Izvedba na- koncertu je dokazala, da so dekleta skupine Vesela pomlad 
v teh letih dosegle visoko kvalitetno raven, kar dokazujejo tudi številna pri
znanja tudi na vsedržavni ravni. Večkrat je bil zbor tudi nagrajen, pomemb
no pa je že samo po sebi dejstvo, da je tudi druge narode seznanil z našim  
slovenskim glasbenim izročilni.

Pevke dokazale visoko glasbeno kulturo in kvaliteto

15 let Vesele pom ladi z Opčin
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Pogovor s predsednikom Kmečke zveze

Obstaja nevarnost, da pri nas ne bo vel vrtnarjev
Kmečka zveza je na nedavni zadnji seji glavnega sveta ocenila 

stanje, v katerem  se nahaja km etijstvo pri nas. Člani so ugotovili, da 
je situacija zelo kritična, predvsem  v zadnjih  časih, ko so ostri vladni 
gospodarski ukrepi še bolj odločno segli v žep  davkoplačevalcem .
Predstavniki Kmečke zveze so zato na svojem  zasedanju  poudarili, 
da so nujni ukrepi odgovornih uprav, saj bo drugače km etijstvo pri 
nas na daljši rok skoraj popolnom a zamrlo.

O teh vprašanjih  sm o se pogovorili s p redsednikom  Kmečke zve
ze Alojzem Debelisom, ki je povedal nekaj podatkov tud i o hud i ne
varnosti razlastitve na Kolonkovcu, od koder je sam  dom a.

Na začetku oktobra 
kongres tržaške Ssk

Tržaška Slovenska skupnost 
se bo zbrala na svojem  kongresu 
predvidom a 3. oktobra 1993. Tak 
je vsaj predlog, ki ga strankin po
krajinski svet daje predsedstvu  
kongresa. Pokrajinski svet je o 
tem  razpravljal na svoji redni seji 
v petek, 9. t.m . O b odsotnosti 
predsednika Zorka Hareja je sejo 
vodil Robert Petaros, uvodno po
ročilo pa je podal politični tajnik 
M artin Brecelj. Govor je bil p red 
vsem o političnem  položaju in 
perspektivah po zadnjih volilnih 
preizkušnjah.

Tržaški pokrajinski svet Ssk je 
ugotovil, kako so tud i izidi trža
ških pokrajinskih volitev po trd i
li, da je novi večinski volilni si
stem  sam  po sebi krivičen do slo
venske m anjšine, saj je v dobr
šni m eri obglavil njeno izvoljeno 
predstavništvo. To pa je v na
sprotju  z naravno pravico narod
nih manjšin do politične zastopa
nosti. Prav zaradi tega je pokra
jinski svet soglašal s potrebo, da 
stranka odločno nadaljuje s svo
jimi akcijami za zajam čeno m i
nim alno zastopanost slovenske 
manjšine v izvoljenih telesih v ok
viru širših prizadevanj za pravno 
zaščito njenih tem eljnih pravic. 
Pokrajinski svet je tud i soglašal, 
da je treba problem e slovenske 
m anjšine internacionalizirati, saj 
predolgo tičijo na m rtvi točki in 
nič ne kaže, da bi jih bilo mogoče 
premakniti zgolj s prizadevanji na 
krajevni in na notranji vsedržav
ni ravni.

Tržaški pokrajinski svet Ssk je 
na svoji zadnji seji nadalje ugoto
vil, da bo jeseni na Tržaškem  po 
vsem  sodeč vrsta upravnih  voli
tev, in sicer za obnovitev devin- 
sko-nabrežinskega, a verjetno tu 
di miljskega in tržaškega občin
skega sveta ter mogoče celo za ob
novitev komaj izvoljenega pokra
jinskega sveta, če bodo prodrli 
sodni prizivi za njegovo razvelja
vitev. Ob vztrajanju pri pravici do 
zajamčene m inim alne zastopano
sti v izvoljenih telesih te nove vo
lilne preizkušnje postavljajo Ssk 
pred problem  ustreznejših  volil
nih povezav, posredno  pa tudi 
p red  problem  ustreznejše no tra
nje organizacije. Vse to bo v sredi
šču p redkongresne in kongresne 
dejavnosti stranke, ki bo poseb
no intenzivna septem bra s sekcij- 
skimi kongresi ter se bo na Trža
škem zaključila s pokrajinskim  
kongresom  predvidom a 3. okto
bra. S tega foruma, in potem  še 
s strankinega deželnega kongre
sa, bi moral priti tudi pom em ben 
doprinos k dograjevanju dem o
kratičnih odnosov znotraj sloven
ske m anjšine, pa tudi k njenem u 
nadaljnjem u uveljavljanju v šir
šem prostoru .

V kolikšni meri vpliva vse
sp lošna gospodarska kriza na 
kmetijstvo?

Kriza je seveda opazna; vse, 
kar potrebuje kmet za obdelovanje 
zemlje, gojenje trt, cvetličarstvo, 
živinorejo itd., je postalo izredno 
drago. Spričo visokih proizvodnih 
stroškov pa so cene pridelkov še 
vedno zelo nizke. Včasih se marsi
kdo vpraša, ali se sploh splača de
lati. Nove težave predstavlja po 
leg tega tud i novi davek na zem 
ljiške površine, ki obrem enjuje 
tud i km eta. Problem  predstavlja
jo tudi razne vinkulacije zaradi 
načrtovanih gradenj, kot na pri
m er na Kolonkovcu. Zaradi vseh 
teh naštetih  dejavnikov kmetij
stvo pri nas leto za letom  upada. 
Res, da je še nekaj m ladih, ki bi 
se želeli posvetiti tej panogi, ven
dar stanje ni takšno, da bi jim to 
delo lahko zagotovilo prihodnost. 
Kriza je sicer prisotna povsod, v 
km etijskem  sektorju pa je še bolj 
opazna, saj je proizvodnja dejan
sko ustavljena, ker ni tržišča.

Kateri kmetijski sektorji so 
najmanj občutili krizo in kateri 
najbolj?

Menim, da ima trenu tno  vino
gradništvo še najboljše možnosti, 
vsaj dokler lahko naši pridelovalci 
prodajajo vino v osm icah. Upaj
mo, da bo v bodoče to ostalo; 
mnogi gostinci nam reč gledajo z 
nejevoljo na osmice, ki jim »jem
ljejo« kliente.

Kar zadeva živinorejo je pri nas 
skorajda ni, kar pa je je, je v hudi 
krizi, cvetličarstvo pa, sicer v m a
lem, še kar uspeva. Seveda človek 
kupuje rože le, kadar je vsega 
drugega dovolj. Kdor se ukvarja 
z vrtnarstvom  pa m ora računati 
na hudo  konkurenco, saj vrtnarji 
iz drugih  pokrajin ponujajo  svo
je pridelke po veliko nižji ceni. 
Sadjarstvo, vsaj za sedaj, tudi še 
kar uspeva. V tem mesecu smo na 
prim er zabeležili zelo dobro leti
no fig. Seveda večina prideluje le 
za lastno uporabo ali pa  pridelke 
prodaja le v naših krajih. Ob kon
cu naj om enim  še oljkarstvo. Res 
je sicer, da bi človek od tega tež
ko živel, vendar gre za panogo, ki 
ima dobre perspektive. Seveda je 
pri nas km etijstvo le obrobno; z 
njim se naši kmetovalci praviloma 
ukvarjajo le poleg redne službe.

Kateri ukrepi bi b ili potrebni, 
da bi kmetovalci pri nas lahko 
nekoliko svobodneje zadihali?

Pri nas bi bilo nu jno  odpraviti 
nekatere om ejitve in popolnom a 
spremeniti politiko, predvsem  kar 
zadeva živinorejo. Zelo hudo  je 
dejstvo, da so količniki (kvote) 
mleka tako zelo strogo omejeni. 
H ude omejitve pa so tud i pri sad
jarstvu in vinogradništvu. Še po
sebej na Krasu bi morali zakoni 
težiti k tem u, da bi ovrednotili tra
dicionalne panoge, ne pa, da jih

om ejujejo. Če bo prišlo do ures
ničitve Kraškega parka, se km et
je bojijo, ali bodo sploh še smeli 
obdelovati lastno zemljo. Poleg 
tega bi bilo treba v kratkem  rešiti 
problem  zakona za razvoj Krasa, 
kar tržaška občina še vedno ustav
lja. Kot zadnje bi še poudaril, da 
bi morala dežela bolj skrbeti tudi 
za strokovno službo. Dobro delo
vanje te službe je za kmetovalce 
nujno potrebno, saj m orajo biti 
danes obveščeni o vsem , kar se 
dogaja.

Kot smo slišali v teh dneh, je 
načrt za ljudske gradnje na Ko
lonkovcu začasno ustavljen. Je 
po Vašem mogoče še na kakšen 
način ustaviti razlastitev na teh 
v glavnem obdelovanih zem lji
ščih?

Dejansko je problem  sedaj sa
mo odložen, še zdaleč pa ni re
šen. Vinkulacije zemljišč — gre za 
približno 15 hektarov veliko po
vršino — so torej ostale. V načrtu 
pa ni sam o gradnja stanovanjskih

poslopij, am pak tudi raznih  cest. 
O d obdelovalne površine bi na 
Kolonkovcu ne ostalo skoraj nič. 
Razlastitvam bi se morali vsi odlo
čno in složno upreti. N a žalost pa 
imam občutek, da so ljudje postali 
nekako apatični, ker ne vidijo re
šitve in ne izhoda. Na Kolonkovcu 
sm o že doživeli h ude  razlastitve 
in prizadetim  še od zadnje razla
stitve v 80. letih niso izplačali vse 
odškodnine. Če pa bodo tud i to
krat razlastili zemljo, bo še slabše 
— saj so po zakonu, ki je bil odo
bren v občini Neapelj, a so ga po
tem  razširili na celotno državno 
ozemlje, ker so videli, da je za 
državo izredno koristen — dolžni 
plačati za razlaščeno zemljišče le 
polovico tržne cene. Če pa se kdo 
upira, m u lahko odškodnino zni
žajo še za dodatn ih  40 odstotkov.

Če bo prišlo do uresničitve te
ga načrta, praktično vrtnarjev pri 
nas ne bo več (velika večina jih je

nam reč iz Kolonkovca), Slovenci 
pa bomo tako spet izgubili lep del 
naše zemlje. Resnično tvegam o, 
da bom o ostali brez zemlje, če 
se bo takšno stanje nadaljevalo. 
Sploh pa smo videli, da so bile tu 
di prejšnje razlastitve tud i na Ko
lonkovcu nepotrebne. Poštni cen
ter na prim er še sedaj ne delu
je, ker so ugotovili, da m enda ni 
funkcionalen, ker nim a povezave 
z železnico...

Čemu se Kmečka zveza naj
bolj posveča v tem času?

Kmečka zveza je trenu tno  ta
ko obrem enjena z davčnim i pri
javami, da dejansko nim a časa za 
drugo delo. S tem  se naši u rad 
niki ukvarjajo že dobre tri m ese
ce. Še dobro, da so p red  leti ob
ljubljali, da bodo davčne obrazce 
poenostavili. Ko bo p ri nas to de
lo zaključeno, bom o lahko spet 
posvetili več časa drugim  proble
mom , ki se vsak dan  sproti po 
javljajo. Teh pa nikakor ni malo.

(hj)

Predsednik Alojz Debeliš (desno) in tajnik Edi Bukavec na nedavnem zase
danju Kmečke zveze (foto D. Kriimančič)
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Zaključil se je 
uspešen zborovski 
natečaj Seghizzi

V Gorici se je prejšnji teden za
ključil zelo uspešen natečaj v zborov
skem petju, ki je posvečen spominu na 
velikega goriškega glasbenika Cesara 
Augusta Seghizzija. Letošnje tekmo
vanje je bilo že 32. po vrsti in je v Go
rico pripeljalo 17 zborov iz desetih 
držav. Slovenijo so zastopali Ljubljan
ski madrigalisti, ki so prejeli tudi dve 
nagradi, drugo nagrado v polifoni- 
čnem petju v drugi kategoriji, ko so 
se uvrstili za najbolje ocenjenim zbo
rom Mats Nilssonovim vokalnim an
samblom iz Švedske. Ljubljanski ma
drigalisti pod vodstvom rojaka Mat
jaža Ščeka so v Gorici prejeli tudi tret
jo nagrado na zaključnem večeru, ko 
so prepevali tako imenovane folklor
ne pesmi, ki bi bile pesmi Merkuja, 
Vrabca, se pravi slovenske pesmi. Nji
hov izkupiček je torej zelo zadovoljiv, 
ker Ljubljanski madrigalisti po diri
gentovem mnenju niso in nikdar ne 
bodo tekmovalni zbor, čeprav je po 
Ščekovem prepričanju tudi potrebno 
kdaj pa kdaj sodelovati na tekmovanju 
in se tako pomeriti z najboljšimi.

Tokrat so za najboljše pevce v Go
rici člani žirije, med katerimi je bil tu
di glasbeni kritik iz Kopra, prof. Ivan 
Silič, proglasili pevce že omenjenega 
vokalnega ansambla Matsa Nilssona, 
ki jih je tudi vodil. Polemik seveda ni 
manjkalo, ker poslušalci niso bili iste
ga mnenja, kot ga je pokazala z na
gradami žirija, ki je po mnenju veči
ne preveč gledala samo na tehniko iz
vajanja in premalo na »dušo« pevcev 
in na njihovo izvajanje.

Zaradi tega nekateri v Gorici vi
hajo nosove in pravijo, da bi morali 
pri ocenjevanju zborov malce bolj gle
dati na izvedbe, s katerimi pevski zbori 
prikažejo dušo in temperament svoje
ga naroda. Pri takem izvajanju pa so 
bili najboljši prav Ljubljanski madri
galisti in pevci iz ruskega mesta Dub- 
na. Resnici na ljubo pa je treba pove
dati, da švedski pevci pravih ljubite
ljev petja niso prepričali, pa čeprav so 
bili tehnično res najboljši v Gorici. 
Človek, posebno preprost ljubitelj pet
ja, kakršnih je med obiskovalci kon
certov seveda največ tudi v Gorici, si 
namreč ne želi samo tehnično dovrše
nega petja, ampak predvsem take pes
mi, ki mu pokažejo drugačno misel
nost in čustvovanje nekega naroda, 
katerega ne pozna, ali pa ga pozna sa
mo iz stereotipnih značajskih lastno
sti, ki z njim res nimajo nobene skup
ne zveze. Prav zaradi tega malce ra
zočaranja, ki pa ne more pokvariti 
dejstva, da so se Ljubljanski madri
galisti v dobrih dveh letih, odkar ob- ' 
s tajajo, prebili v sam vrh evropskih 
pevskih zborov, saj velja goriško tek
movanje Seghizzi za eno najtežjih in 
najbolj zahtevnih v mednarodnem po-

»Oglej in Gorica
Založba Arti Grafiche Friulane iz 

Vidma je izdala čudovito knjigo z n a
slovom Oglej in Gorica — skupni za
klad. Knjigo je v italijanščini napisal 
in uredil s sodelavci prof. zgodovine 
Sergio Tavano, ki velja za velikega 
poznavalca goriške preteklosti in še 
večjega poznavalca goriške cerkvene 
zgodovine, o kateri je že veliko pisal. 
Tavano je v tej knjigi razširil svoj do 
prinos v katalog velike in zelo uspele 
lanskoletne razstave, ki je bila v Villi 
M anin z naslovom  Zlato in zakladi 
Evrope in je prikazovala zlatarsko 
um etnost na naših tleh od srednjega 
veka do danes.

Knjiga Oglej in Gorica — skupni 
zaklad je zelo lepo grafično urejena 
in je tudi polna prijetnih fotografij zla
tarskih in liturgičnih mojstrovin, ki jih 
sedaj največ hrani goriška nadškofi
ja, saj se je cerkveni zaklad iz Ogleja 
skoraj v celoti prenesel po razapadu  
oglejskega patriarhata v Gorico, ne
kaj pa se ga je izgubilo, nekaj konča
lo v Videm in v Č edad. G re za p red 
m ete, ki so služili pri bogoslužju in se 
v ta nam en še vedno  uporabljajo ob 
izrednih  prilikah, kot je bila recimo 
pastoralna vizita-obisk Svetega očeta 
lansko leto. V knjigi je Sergio Tava
no s sodelavci zelo natančno opisal 
p redm ete, ki sestavljajo thesaurus 
ecclesie v pravem  pom enu besede, saj 
gre v večini prim erov za zlate kelihe, 
križe, patene, m oštrance, kelihe, ci- 
borije, kadilnice, sploh vse bogosluž-

-  skupni
ne predm ete, ki nam  pričajo o veliki 
kakovosti zlatarjev in graverjev na na
ših tleh v srednjem  veku in vse do da
nes. Posebno zanim ivi so relikvariji, 
to so posebne posode, v katere so ver
niki spravljali kosti in ostanke svetih 
m ož in jih slavili. Ti relikvariji so raz
ličnih oblik, za nas so posebno zani
m ivi doprsn i lepo izdelani in drago
ceni kipi, v katerih so še vedno ostan
ki kosti in druge stvari, za katere se 
trdi, da so pripadale svetnikom .

Tavanova knjiga je zelo lepo u re
jena in sam zgodovinar je napisal pre
gled vsega cerkvenega zaklada od ča
sov Pavla D iakona v šestem  stoletju 
pa vse do danes, ko so ti dragoceni 
p redm eti spravljeni na varnem  v go- 
riški nadškofiji in v n jenem  arhivu, 
lansko leto pa si je bilo mogoče ne
katere ogledati na im enitni razstavi v 
Villi M anin, ki je privabila mnogo ob
čudovalcev zlatarske um etnosti v  na
šo deželo, predvsem  pa pokazala, ka
ko so ti p redm eti priča zgodovine ka
toliške cerkve na naših tleh.

Vsak dragoceni p redm et, ki je na
m enjen za bogoslužje, saj so v knjigi 
tako kelihi kot znam enite škofovske 
palice iz Ogleja, da o im enitnih p la t
nicah, ki so pokrivale m ašne knjige 
in evangelije, niti ne govorim o, vsi ti 
predm eti imajo svoj kratek in izčrpen 
opis ter dobro narejeno, največkrat 
barvno fotografijo. Prof. Sergio Tava- 

(JP) llll^  &

Prireditve v Trebčah ob jubileju domače godbe
Ob 80. obletnici delovanja pihalnega orkestra Viktor Parma je bila v 

Trebčah vrsta glasbenih prireditev, na katerih so poleg slavljencev igrale 
tudi druge »prijateljske« godbe iz Nabrežine, Doberdoba, Proseka, Doline, 
Trsta in tudi iz Slovenije. Slavnostni koncert orkestra Viktor Parma je bil 
v petek, 9. julija, v Ljudskem domu v Trebčah. Spored je bil pester, saj so 
godbeniki igrali tako znane m elodije kot tudi izvirne skladbe.

Pihalni orkester Viktor Parma je nastal leta 1913 in njegov prvi dirigent 
je bil Ferdo Majcen. Svoje delovanje so godbeniki prekinili le v vojnem ob
dobju. Za svoje delovanje je trebenski pihalni orkester prejel že mnogo pri
znanj; med zadnjimi in najpomembnejšimi je bronasto odličje na državnem  
tekmovanju Združenja slovenskih pihalnih orkestrov v Novem  mestu.

Pismo uredništvu

Spom in mi rom a nazaj v leto, ko 
se je na Cerkljanskem  rojeval Parti
zanski dnevnik  in m orda še bolj n a
zaj v čas. Spom injam  se hiše v okoli
ci Trsta, kjer sem se rodil (Greta je bila 
tedaj še okolica), hiše, ki je tudi sa
ma dala svoj doprinos za svobodo, ki 
sm o jo učakali nekaj let kasneje. Ko
liko ljudi se je v tistih časih zbiralo pri 
nas: ilegalci na sestankih OF, ljudje, 
ki so se v njej sam o okrepčali in na
spali, d rugi dan  pa nadaljevali pot s 
svojimi težkim i nahrbtnik i v gozdo
ve. In še drugi, ki so se izdajali za ne
me, ker verjetno niso znali sloven
sko ne italijansko; kateri jezik so v 
resnici govorili, nism o nikoli izvede
li. H iša je bila torej vedno  polna, po 
sebno še zvečer in ponoči.

Kot otrok sem  nekega takega ve
čera videl prvega partizana s pravo 
partizansko kapo na glavi, slovensko 
trobojnico in rdečo zvezdo prišito na 
njej. Spom injam  se naših žensk, ka
ko so barvale rjuhe in iz njih šivale za
stave, rdeča zvezda na sredi jim ni de
lala velikih preglavic, glavno, da je bi
la zastava naša. Vse to so seveda de
lale naskrivaj, moški pa so takrat stra
žili hišo. Takšnih spom inov je še ve
liko, a m orda o tem  kaj več kdaj d ru 
gič.

Sprašujem  se, kje je danes duh  ti
stega časa, kje sta narodna zavest in 
ponos, kaj nam  je ostalo po  petdese
tih letih? Nič ali skoraj nič. O stala je 
sam o rdeča zvezda, zastavo pa so le
po  spravili na podstrešje. In vendar 
je bila prav ta zastava, ali bolje reče
no vse tisto, kar je ta zastava p red
stavljala — jezik, kulturo, navade itd. 
— dala povod našim  ljudem , da so se 
m nožično vključevali v OF in NOB. 
Socialna revolucija, ki jo je p redstav 
ljala rdeča zvezda, je prišla v zavest 
ljudi šele pozneje, po več ali manj in
tenzivni propagandi.

Na V rhu sem  to zastavo iskal v 
prepričanju, da jo najdem , ne glede 
na to, s kakšnim  znakom  na sredi, ta
kratnim  ali današnjim . A kot kaže, so 
organizatorji podlegli tistim  t.i. n a
p redn im  Slovencem , ki jim je slo
venska zastava nacionalistični simbol, 
kar seveda prezrejo ob prisotnosti za
stav drugih  držav. Podlegli so m or
da tistim, ki niso nikoli ozirom a niso 
nikoli hoteli razločevati m ed bivšo ju
goslovansko in sedanjo slovensko za
stavo.

Ob obisku m inistra iz d ruge d rža
ve — v našem prim eru ministra iz ma
tične dom ovine — ki je zastopal slo
vensko vlado, bi m orala že zaradi te
ga viseti zastava države, kateri viso
ki vladni predstavnik pripada in to ne 
sam o zaradi protokola, am pak p red 
vsem  zaradi gostoljubnosti in olike.

Partizanski dnevnik  ozirom a nje
gov naslednik Primorski dnevnik, bu
ditelj in obveščevalec vstaje in odpo 
ra slovenskega naroda proti okupa
torju in vsem  njegovim  pom agačem , 
se torej danes otepa najbolj pom em b
nega sim bola tega odpora, obenem  
trdi, da je bilo slavje v duhu  tistega 
časa, kar še zdaleč ni res, ker so manj
kale tiste zastave, ki so jih šivale na
še ženske!

Prav je imel Palcich, ko je omenjal 
takratne stare okupatorjeve pajdaše, 
pozabil pa je na današn je opo rtun i
ste, ki jih pri nas ni malo in povzro
čajo škodo slovenski narodnostn i 
skupnosti.

Aleksander Furlan
Godbeniki orkestra Viktor Parma med slavnostnim koncertom

(foto D. Križmanlič)
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Naše slovenske gospodarske publikacije
V letošnjem  1. polletju smo 

dobili nekaj novih strokovnih gra
div (publikacij v obliki knjižic). 
Tako je na prim er M inistrstvo za 
ekonom ske odnose in razvoj iz
dalo praktično publikacijo v an
gleščini na 55 straneh z naslovom: 
FOREIGN TRADE REGIME OF 
THE REPUBLIC OF SLOVENIA 
(Zunanjetrgovinski režim  R epu
blike Slovenije).

Publikacija vsebuje zanim iva 
in praktična poglavja o značilno
stih slovenskega gospodarstva , 
kot na prim er razne statistične po
datke, dosežene rezultate v neka
terih panogah gospodarstva, pro
blem atiko p restruk tu riran ja  go
spodarstva, kakor tudi niz infor
macij o novih vladnih vidikih go
spodarskega programa v tekočem 
letu. Ta publikacija zajem a tudi 
zunanjetrgovinsko politiko Slove
nije, tovrstno zakonodajo, zašči
to industrijske lastnine, državne 
rezerve, tuja vlaganja v Sloveni
ji, institucionalno organiziranost 
slovenske zunanje trgovine in po
dobno. V drugem  delu om enjene 
publikacije so zajeti najpom em b
nejši ekonomski pokazatelji za ob
dobje 1989-1992 in zajemajo: pla
čilno bilanco, uvoz in izvoz v po 
sam ezne države.

Enako ali še bolj pom em bna 
pa je knjižica na 100 straneh, ki jo 
je izdal Vitrum , d .o .o ., Ljubljana 
in ima naslov: LA SLOVENIA 
PER TUTTI (Slovenija za vse). Ta 
publikacija pa izredno praktično 
prikazuje krajši zgodovinski p re
gled S lovenije  ozirom a n a jp o 
m em bnejše datum e ozirom a do
godke od konca 6. stoletja do 7. 
1.1992. O pisan je slovenski parla
m ent, parlam entarne stranke z 
navedbo  parlam en tarcev  p o sa
m eznih strank. Zabeležen je tu 

di državni svet, vlada Slovenije 
z navedbo predsednika in m ini
strov.

Lahko rečem o, da je knjižica 
Slovenija za vse izredno prakti
čna. V njej bom o našli številne 
naslove vladnih in drugih institu
cij, ustanov, inštitutov, uradov, 
sodišč in tožilstev. Posebno prak
tično so predstavljeni naslovi di- 
plom atsko-konzularnih predstav

ništev Slovenije v tujini, kakor tu 
di tujih diplom atskih predstavni
štev v Sloveniji in podobno. G ra
fično so prikazani pom em bni go
spodarski kazalniki in prvine eko
nom skega program a slovenske 
vlade za letošnje leto. Za tujce so 
zanim iva tuja vlaganja, bančni si
stem , šolstvo, znanost, kultura, 
sredstva javnega obveščanja, de
narni sistem  in praktični napotki

za poslovneže z navedbo pom em 
bnejših naslovov in telefonov.

V novem bru 1992 pa je Zavod 
Republike Slovenije za statistiko 
izdal praktično brošuro na 54 stra
neh o osnovnih kazalnikih razvo
ja, prebivalstva Slovenije, delov
ne sile po dejavnostih , strukturi 
porabljenih sredstev za gospodinj
stvo in podobno. Ta brošura je 
natisnjena v slovenščini in angle
ščini in nud i poleg navedenih  tu 
di d ruge praktične informacije o 
slovenski in m ednarodni m enja
vi.

V lanskem  letu je Cankarjeva 
založba v Ljubljani v sodelovanju 
z M inistrstvom za informiranje iz
dalo v italijanščini izredno prak
tično barvno publikacijo na 127 
straneh  z naslovom : SCOPRIA- 
MO LA SLOVENIA (Odkrijmo 
Slovenijo). Publikaciji je priložen 
tud i barvni zem ljevid Slovenije. 
Knjižica pa obsega najpom em b
nejše geografske, zgodovinske, 
politične, gospodarske, kulturne, 
športne in turistične informacije.

S takimi in podobnim i stro
kovnim i in poljudnim i publikaci
jami v dom ačem  in tujem  jeziku 
se bo Slovenija hitreje odpirala v 
svet in pospeševala m ednarodno 
sodelovanje na najrazličnejših po
dročjih.

*  *  *

Predstavili Drago '93
V prostorih Društva slovenskih  

izobražencev v Trstu so v torek, 13. 
julija, na tiskovni konferenci predsta
vili spored letošnjih 28. študijskih  
dnevov Draga, ki bodo potekali v par
ku Finžgarjevega doma na Opčinah od 
3. do 5. septembra. Uvodno predava
nje bo imel znani promotor slovenske 
kulture v Parizu Evgen Bavčar. Na 
tiskovni konferenci je o sporedu spre
govoril predsednik DSI Sergij Pahor, 
o 3. Dragi mladih, ki se bo začela dan 
pred študijskim i dnevi za starejše po
slušalce, pa je povedala nekaj besed 
Breda Susič.

V Repnu lepo uspela občinska razstava vin

Tako je bilo na odprtju 31. občinske razstave vin v Repnu (foto S. Ferrari)

V Repnu je tudi letos lepo uspela občinska razstava vin, ki je bila tokrat 
31. po vrsti. Organizatorji so za svoje obiskovalce pripravili tudi prijeten kul
turni spored. Tako je bila v galeriji Kraške hiše na ogled razstava olj umetni
ka Evgena Guština, ki ž iv i v Škofji loki. Navdih za svoje slike jemlje pred
vsem iz kamnitega kraškega sveta in njegove značilne arhitekture. Razstavo 
si bo mogoče ogledati do 15. avgusta, ko bo v Repentabru spet vse živo, saj 
bodo tedaj najbolj »vroči« dnevi pred znamenito Kraško ohcetjo. V okviru ob
činske razstave vin je bil v Repnu tudi slikarski ex-tempore, ki se ga je udele
žilo 18 otrok.

Letos so bili nagrajeni naslednji vinogradniki: Mirko Guštin, Karlo Mi
lič in Lidija Gulič vd. Guštin za najboljši teran ter Ivanka Škabar, Milko Ška
bar in Alojz Milič za najboljše belo vino.

Jurij Paljk

»j Bojim se,
N obena skrivnost ni, da ima vsak zamejski čas

nik, pa naj gre tud i za osrednjega, velike težave 
z dopisniki, p redvsem  pa s tistimi, ki bi morali kaj 
napisati. Ta »morali« je mišljen tako, da uredniki 
’n z njim sodelavci od  nekaterih  ljudi nekako pri
čakujejo, da bodo ti ljudje napisali o določenih stva- 
reh, ki jih dobro  poznajo, članke, ki jih bodo po
tem drugi prebrali. Seveda iz vsega tega največ
krat ni nič in velikokrat se potem  zgodi, tudi zato, 
ker vsak časopis m ora redno  izhajati in ne more 
Čakati v nedogled neke obljubljene in nikoli napi
sane članke, da velika večina pišočih bere vedno 
ene in iste ljudi, katere seveda berejo tudi drugi 
'n skoraj vedno  rečejo: »A ja, spet je on (ali ona), 
saj vem , kaj piše, saj piše vedno enako, uf, kako 
ga imam čez glavo, sam e brezvezne stvari in nje
gov nem ogoči slog, raje bi se malce slovenščine 
naučil!« Da tukaj ne bom  navajal, kako se opravlja 
nekatere, in kako m ed seboj pišoči eden  drugega

imel vel ka
»obdelujemo« in opravljam o, naj povem  sam o to, 
da sm o vsi tisti, ki pišem o, v veliko prem ajhnem  
številu, malo nas je in vsi jasno tud i dobri nismo, 
kar je seveda tudi prav, saj bi drugače res veljalo, 
da sm o neka elita, kar pa seveda, hvalabogu, ni
smo.

Problem je v tem, da danes nihče noče več pi
sati, prvič zato, ker se m alokom u ljubi pisati, ko 
pa raje gleda televizijo ali pa nap isano bere, d ru 
gič zato, ker prav tisti, ki najbolj otresajo jezike 
okrog o tem, kako slabo naši novinarji in ne časni
karji pišejo, ne znajo napisati nobenega poštene
ga slovenskega stavka, za italijanski stavek pa jih 
nihče ne vpraša, ker so nezanimivi, tretjič zato, ker 
je veliko ljudi zapečkarskih in neverjetno rado le
nari, posebno m ed našo prosveto je veliko takih 
m ožnih piscev, ki raje uradniško končajo svoje delo 
in gredo zadovoljni s svojo vestjo in p redvsem  s 
svojo plačo dom ov, četrič zato, ker... petič zato,

ker... Teh »zatojev« bi lahko našteli neverjetno  ve
liko in m ed njim i bi m alokdo naštel tistega na glas, 
ki ga bom  sedaj jasno in glasno zapisal, ker mi je 
tega sprenevedanja dovolj. Nihče nam reč noče pi
sati tud i zato, ker je pisanje slabo ali pa sploh in 
predvsem  največkrat ni plačano. Mislim, da je to 
eden  od razlogov, zakaj na oni strani meje, v Slo
veniji, nim ajo problem ov, ker pač tam  dopisnike, 
vse dopisnike, plačujejo, nekatere iz našega ljube
ga zam ejstva, tud i tiste, ki v zam ejstvu ne napiše
jo enega članka zastonj za  noben list, pa celo m ast
no plačujejo. Seveda bo sedaj kdo rekel, da je »njim 
na oni strani« lahko, ker je pač tam  bolje urejeno, 
am pak to »res ni vedno res«, kot se tem u reče.

Dejstvo pa je, da na »naši« — zam ejski strani 
m alokdo seže po peresu, pisalnem  stroju ali pa se
de za računalnik, ki je danes v skorajda vsakem do
m u, da bi nekaj napisal. Tistih, ki venom er sp ra
šujejo, kaj naj napišejo, ko pa itak ni kaj pisati, ra
je ne bi om enjal, ker je bolje, da niti ne pišejo, če 
nim ajo kaj pisati. H valabogu, je takih tečnežev, ki 
sam o sitnarijo in potem  nič ne dajo od sebe, m ed 
nam i dovolj, glasni so predvsem  na sestankih in 
vsakdo, ki dela pri kakršnem koli zam ejskem  kul
tu rnem  društvu , predobro  ve, da od  takih ljudi, ki
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SLOVENSKA PROSVETA V TRSTU
vabi na ogled predstave 

Aleksij a Pregarca

»BOŽJI VITEZ NA SLOVENSKI ZEMLJI«
Izvaja igralska skupina Beseda

REPENTABOR - ŽUPNIJSKA ZERKEV 
Sobota, 17. julija, ob 20.30 
Nedelja, 18. julija, ob 17.30

Prizor iz Pregarčeve igre o škofu Antonu M artinu Slomšku

Večina dijakov že opravila maturo
Na vseh slovenskih šolah na Tržaškem in na Goriškem so se m atu

re na višjih  šolah že zaključile. »Pod pritiskom « so trenutno le še dija
k i trgovskega tehničnega zavoda Ž. Zois iz Trsta, kjer se bo ustno iz
praševanje zaključilo  v  teh dneh. V Trstu je  bilo letos 155, v Gorici pa 
56 višješolskih m aturantov. Zrelostnemu izpitu, k i je eden pomembnih mej
n ikov v življenju  naše m ladine, bomo posvetili več prostora v prihodnji 
številk i.

Simpozij o pozabljenih
na avstrijskem Št

Še pred  desetim i leti je nem ški ra
ziskovalec m anjšin Heinz Kloss m e
nil, da ob koncu preveč krvavega sto
letja dveh svetovnih vojn in števil
n ih drugih  spopadov  obstoji realna 
m ožnost, da se naše obdobje vsaj ob 
svojem  izteku zapiše v zgodovino kot 
stoletje dem okratičnega prebujanja 
neuveljavljenih jezikov in narodnih  
skupin , ki jih m ora m ednarodna jav
nost na čim bolj intenziven način za
ščititi.

V zadnjem  času se kot na tekočem 
traku vrstijo sim poziji, konference, 
srečanja, na katerih razpravljajo o ne
urejenih odnosih m ed evropskimi na
rodi. Tako je bilo na m ednarodnem  
pisateljskem srečanju v Brezah na Ko
roškem , na m ednarodn i konferenci 
o pravicah m anjšin na Bledu pa v 
nekem  smislu tud i na tam kajšnjem  
26. m ednarodnem  srečanju pisateljev 
PEN-a s tem o, kako zavarovati svoje 
drugačne brate.

Da z razm erji m ed narodi očitno 
kljub lepim  besedam  diplom acije n e 
kaj ni v redu , je pokazalo na prim er 
tudi slovensko-avstrijsko znanstveno 
srečanje o pozabljenih Slovencih av
strijske Štajerske, ki se je tik pred Bin- 
koštmi zaključilo v mariborski univer
zitetni knjižnici. Prireditev je imela iz
razite politične dimenzije. To dokazu
je že navzočnost avstrijske velepo- 
slanke v Ljubljani Jutte Stefan-Bastl 
in svetovalca iz slovenskega m inistr
stva za zunan je  zadeve Rudija M er
ljaka. Zbrani znanstveniki iz Sloveni
je in Avstrije, m ed njim i dr. Bogo 
Grafenauer iz Ljubljane, dr. Elisabeth 
Katschnig-Fasch in dr. Johannes Mo- 
ser z graške univerze ter dr. Peter 
G ste ttner s celovške univerze, so go
vorili o problem u asimilacije izum ira
jočih jezikov in ku ltu rne identitete. 
Člen 7 avstrijske državne pogodbe iz
recno ščiti poleg koroških Slovencev

tud i Slovence na avstrijskem  Štajer
skem . Gre predvsem  za ostanke Slo
vencev v radgonskem  kotu ob Muri, 
toda ti so več ali manj mlačni in go
vore m aterinščino le še v najožjem 
družinskem  krogu.

N arodno zavedni so le redki in te
lektualci, ki so glavni pobudnik i gi
banja 7. člen, ki želi rešiti, kar se še 
rešiti da. Toda roko na srce. O b tem 
bolečem problem u se skoraj vedno re
cipročno sproži vprašanje nekdanje 
nem ške m anjšine na Slovenskem . 
Č etudi se je zapletala v protisloven
ski nacionalizem , to še ne m ore uti
šati vprašanja, zakaj je nenadom a ni 
več. Prav zaščita vseh in vsakršnih 
m anjšin lahko prinaša heterogeni Ev
ropi zanim ivo pestrost pa tud i mir.

Lev Detela

»Oglej in Gorica...«
^nii b
no pa je napravil še obširno in zelo 
natančno študijo o njih in njihovi uso
di tekom zgodovine. Knjiga je tako 
prim erno prikazala pom en teh drago
cenih predm etov, še bolj pa je po 
m em bna za razum evanje naše zgodo
vine, ki si je brez oglejskega patriar
hata najprej in pozneje brez goriške 
škofije, ne m orem o predstavljati.
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imajo veliko briljantnih idej in jih predvsem  na ob
čnih zborih in v javnosti največkrat na glas in na 
vse pretege razlagajo, ne m oreš pričakovati veliko, 
dela nam reč ne ljubijo, zato pa imajo raje lovorike 
in so vedno prisotni, ko se podeljujejo nagrade in 
takrat, ko je treba »vrteti gobec«, kot tem u početju 
lepo na G orenjskem  pravijo.

M alo se torej piše in še to počnem o vedno eni 
in isti, prav  zaradi tega bi človek pričakoval, da bo
do  vsaj m ladi sam ovšečno kdaj pomislili, kako le
po  bi bilo videti vsaj svoje ime pod nekim  sestav
kom, ki bi ga rade volje pri nas objavil vsak, prav 
res vsak urednik , od dr. Legiše do Bojana Brezi
garja in Marija M averja, Jole N am orjeve, g. Jako
m ina itd. Malce na boljšem  je slovenski radio Trst 
A in to zato, ker je državen  in zato plačuje redno 
in pošteno, tud i zato, ker lahko. N ekateri pač ne 
morejo plačevati in tudi to je razum ljivo, če pom is
limo v kakšnem  stanju  je naša m anjšina danes, ko 
se njena ku ltu ra potiska m ačehovsko v kot, spo
sobne ljudi pošilja dom ov, ko se nobenem u niče
sar več ne tiska ali pa sam o tistim, ki imajo neke 
krhke zveze v Ljubljani, kam or hodijo  po delov
nih urah  prosjačit ali pa sklepat nova delovna po
znanstva , vse v stilu »ti m eni to, jaz pa tebi ono«,

v najslabšem  slovenskem  slogu tržnega evropske
ga gospodarstva, ki se da tako lepo prenesti tudi 
na naš m ajhen  gnojniček slovenske zam ejske kul
ture ali na tisti kupček, ki je seveda še ostal od nje
ga. Zadnje čase pa tud i to ne gre več, ker Ljublja
na ne vidi dlje kot do Domžal in kvečjem u še do 
Cankarjevih brkov na Vrhniki, nekateri so m ne
nja, da še do  tja ne. V zam eno zato pa pontificira 
celemu slovenskem u m ajhnem u svetu in se gre na
mišljeno evropsko kulturo, katera seveda ne ve nič 
o tem , ali p a  deli levite na desno  in na levo, kako 
sm o slovenski zamejci skorajda že izgubljeni, ni
kjer nas več skorajda da ni, niti slovensko, da ne 
znam o več prav govoriti, je pred kratkim rekel Pav
ček, nekakšne bele lise, da smo, na nas pa se vča
sih spom ni le kak za slovenske razm ere zelo do 
bro plačani državni funkcionar, ki pride v goste, 
odpoje svojo o tem, kako se za nas skrbi v Ljublja
ni, kako sm o nekakšen m ost, po katerem  se bodo 
oni vozili po pralni prašek na Rusi m ost v Evropo, 
če se ga seveda še tam  splača kupiti, ipd. in potem  
dom a pokasira dnevnico, kar seveda vsi zelo do 
bro poznam o, o tem na tihem  govorim o, na glas 
pa si ne upa nihče govoriti o tem, tu d i zato ne, ker 
se hitro kom u zam eri in ... saj veste, zam era je h u 

da stvar, posebno  pa še tam , kjer je vse zelo m ajh
no, v vseh pogledih, v stvarnem  in prenešenem  po
m enu besede.

Kljub tem u pa lahko zapišem , da mi je bilo pred 
kratkim zelo hudo, ko sem  videl, kako mladi gle
dajo na te stvari. Poleg tega, »da ga ne briga«, ker 
je baje naš Novi list preveč m ajhen za njegove am 
bicije, »je tu d i res, da se ekonom sko ne splača pi
sati za vaš list, vi nam reč ne plačujete, ker lahko 
isti čas neprim erno  bolje vnovčim«. In mladenič, 
ki bo kmalu kot profesor učil na slovenskih šolah 
v Trstu ali pa se bo moral, ubožček, voziti na »za
n ikano  G oriško, kjer Goričani res ne razum ejo  ni
česar«, se mi je posm ehnil, češ, »saj vem , da me 
ti ne m oreš razum eti, a tako je.« H udo  mi je bilo 
tud i zato, ker sta zraven njega stali dve n ad eb u d 
ni slovenski kraški bodoči gospe ali gospodični pro
fesor, ki sta enako mislili. Ne vem , kaj bosta oni
dve poučevali, vem  pa, da bosta.

Ni me sram  povedati, da me to stanje malce 
skrbi. Da pa ne bi kdo mislil, kako sem  strašno 
zaskrbljen za našo zam ejsko-slovensko usodo, naj 
tud i čisto pošteno povem , da me to skrbi tud i za
to, ker se bojim , da ne bom  jaz imel več kam  pisa
ti. Jaz nam reč rad pišem .


